

A minor history?

The Western communists, anti-imperialism and decolonisation in Africa

Recent years have seen a proliferation of studies on the relations between the communist movement and anti-colonial liberation movements, on the encounters between the 'socialist camp' and the Third World, and more generally on communism's influence on decolonisation and the formation of the postcolonial world. These studies have adopted global- and international-history perspectives which are ever less confined to the classic themes of debates within the Comintern or Soviet strategies during the Cold War. In particular, the use of a transnational approach directed at reconstructing the connections and influences that developed in parallel to the more visible and traditional relations of communist internationalism appears to be becoming ever more relevant. This conference seeks to make a fresh contribution to these new historiographical tendencies, proposing an examination of the communists who were active within the imperial and post-imperial spaces.

The conference will focus on the relations between the Communist Parties in the Western countries that had colonial empires (France, Britain, Portugal, Belgium, Italy, the Netherlands, Spain) and the African continent. Indeed, the relations between the European CPs and African anti-colonial movements constitute a more important object of study than was recognised in the past. Studying these relations is useful for understanding not only the dynamics between the metropolises and the colonies but also the dynamics between Marxist-Leninist-inspired political and cultural milieux in Europe and their counterparts in the colonial and postcolonial 'peripheries'. Both the Western communists' internationalist ramifications and their elaboration of their own national dimension demanded that they provide a response to the problem of the unequal and combined development among colonised and colonisers. This raised the question of the different conjugations of the nexus between socialism and nation, indeed in often contradictory ways. This was not least true given the centrality of Eurocentric visions across much communist internationalism and the resulting difficulties in elaborating analyses and languages that were adequate to the specificities of national self-determination on the African continent

Though often linked to an imperial or post-imperial context, these questions are also closely bound-up with the evolution of the international communist movement. In this sense, the conference will also delve into the interconnections between the communists in Western Europe, the Soviet Union, the socialist countries and African movements and parties, without neglecting the role of trade unions and other adjacent organisations. Indeed, the Western communists played a pedagogical and political role of both mediation and integration in their respective colonial and postcolonial contexts, also interwoven with the activity of other Communist Parties (from Eastern Europe, the Soviet Union, Asia, and Cuba).

This role did not remain confined to the various Communist Parties' respective national zones of influence, but often overstepped the borders imposed by European domination. It made up part of the expansion of an anti-imperialist camp which from the era of decolonisation onward spanned multiple Third World states and movements. This encouraged contacts between the communist movement and African nationalists, which proceeded by way of the trade unions or youth activist circles in different countries. In this sense, the weight of trade union or youth and student

organisations linked to communist milieux was essential to the build-up of relations between European and African workers and intellectuals, as well as for the formation of leading cadres for local political movements and parties. In Africa, union federations and student milieux also became crucibles of important ideological discussions and innovations, fuelled by a rereading of the works of Marx, Lenin and Mao through the prism of the continent's particular historical and social conditions. The chronological span of the conference papers will coincide with that of the existence of communism *qua* global phenomenon (1917-1991), including the period of the crisis of the colonial system between the two wars, and centring on the era of decolonisation. The great powers' political and economic interventions and the bloody civil wars and liberation wars that set the continent ablaze from the 1960s onward would open up new scenarios and new perspectives for the relations between post-imperial Western Europe and postcolonial Africa. For this reason, the conference will privilege those historiographical analyses that aim to set the Western CPs' policy within a wider global context, observing the transnational dynamics that guided and complemented their activity. This, in the objective of better bringing to light the communist movement's role in the construction of anti-colonial ideas and languages, in the attempts to mould development models and models of statehood different and alternative to Western ones, and in the legacies that would be bequeathed to contemporary Africa.

The themes to be addressed at the conference can be situated between two distinct axes of research:

The relations between Western CPs and African movements in colonial or postcolonial spaces and in the context of the Cold War. What were the relations between the communists in the European countries that had colonial empires, and the political movements in the African territories ruled by their own nations? What were their relations like after the African states became independent? What impact did the communist movement's ideological and cultural reference points have on this type of European-African relations? How should we analyse the relations between national-liberation movements in Africa and the Western European communists in the context of the Cold War? What was the role and influence of the great world powers or local actors (USA, USSR, China, EEC, Cuba) within these relations and in the development of a North-South dialogue?

Union, youth and student organisations, between Europe and Africa. The communists' role. What impact did European workers' struggles have on anti-colonial struggles in Africa, and vice versa? What role did the European unions have in the formation and development of African union federations? What was the cultural and political influence of African student and youth circles in the capitals of Europe, and what was the role of communist teachers and intellectual circles present in Africa? What importance did the circulation of people and ideas between the socialist bloc, the Western Communist Parties and African anticolonial movements really have?

The conference will be held in Rome on 12 and 13 December 2019.

To participate, send an email to communismafricaconf19@fondazionegramsci.org by 30 April 2019 with an abstract of not more than 3000 characters (including spaces) and a CV of up to two pages.

The papers chosen will be announced on 31 May 2019.
Languages of the conference: Italian, French, English.

The conference organisers will take responsibility for speakers' travel and accommodation expenses.

Scientific committee:

Françoise Blum (CNRS - Université Paris 1 Panthéon-Sorbonne); Marco Di Maggio (Sapienza Università di Roma); Silvio Pons (Scuola Normale Superiore, Pisa - Presidente della Fondazione Gramsci); Gabriele Siracusano (Università di Roma "Tor Vergata"- Université Paris 1 Panthéon-Sorbonne); Serge Wolikow (Université de Bourgogne, Dijon - President of the Scientific Committee of the Fondation Gabriel Péri).

Una storia minore?

I comunisti occidentali, l'antimperialismo e la decolonizzazione in Africa

Negli anni più recenti si sono moltiplicati gli studi sui rapporti tra il movimento comunista e i movimenti di liberazione anticoloniale, sugli incontri tra il "campo socialista" e il Terzo Mondo, e più in generale sull'influenza del comunismo nei processi di decolonizzazione e di formazione del mondo postcoloniale. Questi studi hanno adottato prospettive di storia internazionale e globale sempre meno circoscritte ai temi classici dei dibattiti nel Comintern o delle strategie sovietiche nella guerra fredda. In particolare, appare sempre più rilevante l'impiego di un'ottica transnazionale, rivolta a ricostruire connessioni e influenze che si sono sviluppate parallelamente ai rapporti più visibili e tradizionali dell'internazionalismo comunista. Il convegno intende dare un contributo a queste nuove tendenze storiografiche proponendo un'indagine sui comunisti che svolgevano la propria azione negli spazi imperiali e post-imperiali europei.

Tale incontro è incentrato perciò sui rapporti tra i partiti comunisti occidentali nei paesi che possedevano un impero coloniale (Francia, Gran Bretagna, Portogallo, Belgio, Italia, Olanda, Spagna) e il continente africano. I rapporti tra i PC europei e i movimenti anticoloniali africani costituiscono un oggetto di studio più importante di quanto si sia ritenuto in passato per comprendere meglio le dinamiche intercorse non solo tra le metropoli e le colonie, ma anche tra gli ambienti culturali e politici di matrice marxista-leninista in Europa e le "periferie" coloniali e postcoloniali. Sia le ramificazioni internazionaliste sia lo sviluppo di una dimensione nazionale dei comunisti occidentali, imposero loro una risposta alla questione dello sviluppo ineguale e combinato fra colonizzatori e colonizzati. Tale questione metteva in causa le declinazioni del nesso tra socialismo e nazione in modi spesso contraddittori, data la centralità delle visioni eurocentriche in gran parte dell'internazionalismo comunista e la conseguente difficoltà di elaborare analisi e linguaggi adeguati alle specificità dell'autodeterminazione dei popoli nel continente africano.

Tali questioni, seppur spesso legate anche a un contesto imperiale o post-imperiale, si intrecciano con l'evoluzione del movimento comunista internazionale. A questo proposito, il convegno verterà anche sulle interconnessioni tra comunisti dell'Europa occidentale, Unione Sovietica, paesi socialisti e movimenti e partiti africani, senza tralasciare il ruolo dei sindacati e delle altre organizzazioni collaterali. I comunisti occidentali infatti, svolsero nei rispettivi spazi coloniali e postcoloniali un ruolo pedagogico e politico di mediazione e integrazione intrecciato con l'azione degli altri comunismi (estereuropei, sovietici, asiatici, cubani). Tale funzione non rimase solo confinata alle zone d'influenza nazionali dei diversi partiti comunisti, ma avrebbe spesso travalicato i confini imposti dalla dominazione europea, inserendosi nel contesto di un allargamento di un campo antimperialista che dalla decolonizzazione in poi avrebbe inglobato molti movimenti e Stati del terzo mondo, favorendo i contatti tra il movimento comunista e i nazionalisti africani attraverso i sindacati o i giovani militanti di differenti paesi. In questo senso, il peso delle organizzazioni sindacali o di quelle giovanili e studentesche legate agli ambienti comunisti fu essenziale per intessere relazioni tra lavoratori e universitari europei e africani, nonché per la formazione di quadri dirigenti di partiti e movimenti politici locali. In Africa le centrali sindacali e gli ambienti studenteschi divennero anche dei bacini di discussioni e

innovazioni ideologiche importanti, avviate grazie alla rilettura delle opere di Marx, Lenin o Mao secondo le condizioni storiche e sociali del continente.

L'arco cronologico oggetto delle relazioni coinciderà con l'esistenza del comunismo inteso come fenomeno globale (1917-1991), includendo il periodo della crisi del sistema coloniale tra le due guerre, per incentrarsi sull'epoca della decolonizzazione. L'intervento economico e politico delle grandi potenze e le sanguinose guerre civili e di liberazione che infiammarono il continente dagli anni 60 in poi, aprirono nuovi scenari e nuove prospettive nelle relazioni tra l'Europa occidentale post-imperiale e l'Africa postcoloniale. Per questo motivo si privilegeranno quelle analisi storiografiche volte a inserire la politica dei PC occidentali in un contesto globale più ampio, osservando le dinamiche transnazionali che ne hanno guidato e accompagnato l'azione, con l'obiettivo di mettere in luce meglio il ruolo del movimento comunista nella costruzione delle idee e dei linguaggi anticoloniali, nei tentativi di plasmare modelli di sviluppo e di statualità diversi e alternativi a quelli occidentali, e nelle eredità lasciate all'Africa contemporanea.

Le tematiche da affrontare potranno spaziare tra due diversi assi di ricerca:

Le relazioni tra i PC occidentali e i movimenti africani in un contesto coloniale o post-coloniale e nel quadro della guerra fredda. Quali furono i rapporti tra i comunisti dei paesi europei aventi un impero coloniale e i movimenti politici dei territori africani governati dalla loro nazione di appartenenza? Quali sarebbero stati i loro rapporti dopo le indipendenze degli stati africani? Quale fu l'impatto dei riferimenti ideologici e culturali del Movimento comunista in questo tipo di relazioni euro-africane? Come analizzare le relazioni tra i movimenti di liberazione nazionale dell'Africa e i comunisti dell'Europa occidentale nel contesto della guerra fredda? Quale fu il ruolo e l'influenza delle grandi potenze mondiali o degli attori locali (USA, URSS, Cina, CEE, Cuba) su tali rapporti e sullo sviluppo di un dialogo Nord-Sud?

Organizzazioni sindacali, giovanili e studentesche tra Europa e Africa. Il ruolo dei comunisti. Quale fu l'impatto delle lotte dei lavoratori europei su quelle anticoloniali africane e viceversa? Quale ruolo ebbero i sindacati europei nella formazione e nello sviluppo delle centrali africane? Quale fu l'influenza culturale e politica degli ambienti studenteschi e giovanili africani nelle capitali europee e quale fu il ruolo degli insegnanti e dei circoli intellettuali comunisti presenti in Africa? Quale fu l'importanza della circolazione delle persone e delle idee tra blocco socialista, partiti comunisti occidentali e movimenti anticoloniali africani?

Il convegno si terrà a Roma il 12 e 13 dicembre 2019.

Per partecipare è necessario inviare, entro e non oltre il 30 aprile 2019 all'indirizzo e-mail comunismafricaconf19@fondazionegramsci.org, un abstract di 3000 battute (spazi inclusi) e un CV di due pagine.

I risultati della selezione saranno resi noti entro il 31 maggio 2019.

Lingue del convegno: italiano, francese, inglese.

L'organizzazione prenderà in carico le spese di viaggio e di alloggio per i relatori.

Comitato scientifico:

Françoise Blum (CNRS - Université Paris 1 Panthéon-Sorbonne); Marco Di Maggio (Sapienza Università di Roma); Silvio Pons (Scuola Normale Superiore, Pisa - Presidente della Fondazione Gramsci); Gabriele Siracusano (Università di Roma "Tor Vergata"- Université Paris 1 Panthéon-Sorbonne); Serge Wolikow (Université de Bourgogne, Dijon - Presidente del comitato scientifico della Fondation Gabriel Péri).

Une histoire mineure ? Les communistes occidentaux, l'anti-impérialisme et la décolonisation africaine.

Au cours des dernières années les recherches portant sur les rapports entre le monde communiste et les mouvements de libération nationale se sont multipliées, en particulier à propos des rencontres entre le camp socialiste et ce qu'on appelait Tiers monde, et des influences communistes dans les processus de décolonisation et de construction du monde postcolonial. Ces études ont adopté des perspectives transnationales et globales, bien au-delà des analyses désormais classiques portant sur les débats au sein du Komintern ou sur les stratégies soviétiques durant la guerre froide.

Ce colloque vise à apporter une contribution sur la nature des rapports unissant les partis communistes des pays occidentaux possédant un empire colonial (France, Royaume Uni, Portugal, Italie, Belgique, Pays Bas, Espagne) et le continent africain. Les relations entre les PC européens et les mouvements africains anti-coloniaux, de même que celles entre les PC et les nouveaux états constituent un objet de recherche dont on mesure de plus en plus l'intérêt. Leur étude peut permettre, entre autre, de mieux comprendre les dynamiques existant entre métropoles et (post)-colonies, et celles existant entre les milieux marxistes européens et ceux des « périphéries » coloniales et post-coloniales. Cela demande aussi de prendre en compte l'évolution du mouvement communiste, comme celles des états africains. On essaiera en tout état de cause d'éviter toute forme d'euro-centrisme.

Ainsi, ce colloque s'intéressera aux interconnexions entre communistes d'Europe occidentale, de l'Union soviétique, des pays socialistes et des mouvements, partis et états africains, sans oublier le rôle des syndicats et autres organisations liées aux PC. Les communistes occidentaux cherchaient à jouer un rôle de médiation et intégration dans les espaces coloniaux et post-coloniaux, conciliant leur action avec celle des partenaires russes et d'Europe de l'Est, de la Chine et de Cuba. Ce rôle ne se limitait pas aux zones d'influence nationale des divers partis, mais faisait fi des frontières impériales, adoptant celles, plus larges, du camp anti-impérialiste. Organisations syndicales et organisations de jeunesse et étudiantes proches des milieux communistes se voyaient attribuer une place centrale en matière de relations euro-africaines, et de formation des cadres. Syndicalistes et étudiants africains apportaient aussi de considérables innovations en relisant Marx, Lénine ou Mao à la lumière des logiques africaines.

La chronologie adoptée dans le colloque sera celle-là même du phénomène communiste, de la naissance de l'Internationale communiste à la chute du mur de Berlin, de la crise du système colonial entre les deux guerres à la décolonisation. L'espace concerné est l'ensemble du continent africain. On privilégiera les analyses

visant à inscrire la politique des PC occidentaux dans un contexte global, par l'observation des dynamiques transnationales qui ont guidé et accompagné leurs actions. Il s'agit surtout de clarifier le rôle du mouvement communiste dans la construction des théories et langages anti-coloniaux, de même que dans les tentatives d'adoption de voies de développement économiques et sociales alternatives à celles proposés par les Occidentaux, et ce jusque dans leurs héritages très contemporains.

Les communications pourront s'inscrire dans un des deux axes suivants :

- *Les Relations entre PC occidentaux et mouvements africains en contexte impérial et post-impérial et de guerre froide.* Quels ont été les rapports entre les communistes des puissances impériales et les mouvements politiques et sociaux des territoires africains soumis à la domination européenne ? Dans la période impériale quelle a été l'impact des stratégies politiques intra européennes de l'internationale et de ses sections, par exemple au temps des front populaires, et plus généralement l'impact ambivalent de l'antifascisme ? Quelles ont été ces relations après les indépendances ? Quelle était l'incidence des références idéologiques et culturelles du monde communiste dans ces relations euro-africaines ? Et à l'inverse, quelle était l'influence des logiques anti-coloniales dans la construction des identités communistes européennes ? Comment peut-on analyser les relations entre les mouvements de libération nationale africains et /ou les nouveaux états africains et les communistes de l'Europe occidentale quand celles-ci obéissent aux logiques de la guerre froide? Quelles étaient les relations de ces mêmes partis communistes avec les oppositions aux pouvoirs en place après les indépendances ?

- *Les organisations syndicales, de jeunesse et étudiantes entre Europe et Afrique.* Le rôle des communistes. Quelle fut l'influence des luttes des travailleurs européens sur les luttes africaines anti-coloniales et vice versa ? Quel a été le rôle des syndicats européens dans la formation et dans le développement des centrales africaines ? Quelle a été l'influence culturelle et politique des milieux étudiants et de jeunesse africains dans les capitales européennes et quel a été le rôle des enseignants et des groupes intellectuels communistes en Afrique ? Qu'en était-il de la circulation des gens et des idées entre le bloc socialiste, les partis communistes occidentaux et les mouvements anticoloniaux africains ?

Le colloque se tiendra à Rome (Italie) le 12 et 13 décembre 2019.

Les propositions de communications devront comprendre un résumé de 3000 caractères maximum et un CV de deux pages maximum. Elles sont à envoyer à l'adresse e-mail suivante communismafricaconf19@fondazionegramsci.org: au plus tard le 30 avril 2019.

Les résultats de la sélection seront communiqués au plus tard le 31 mai 2019.

Les langues acceptées pour les communications sont : Italien, français, anglais.

Le comité d'organisation prendra en charge les frais de voyage et d'hébergement des intervenants.

Comité scientifique :

Françoise Blum (CNRS - Université Paris 1 Panthéon-Sorbonne); Marco Di Maggio (Sapienza Università di Roma); Silvio Pons (Scuola Normale Superiore, Pisa - Fondazione Gramsci); Gabriele Siracusano (Università di Roma "Tor Vergata"- Université Paris 1 Panthéon-Sorbonne); Serge Wolikow (Université de Bourgogne, Dijon -Fondation Gabriel Péri).